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CRONICA •
Cronica d'una Olimpfada

L'any 1996, la Junta Directiva de la Societat Catalana
de Fisica (SCF) em va encarregar la coordinacio de
la fase catalana de lOlimpiada Internacional de Fisica

(OIF). D'enca d'aquell moment, i gracies a l'ajut d'un

grup de collaboradors, eficients i desinteressats, de di

verses universitats catalanes hem portat a terrne, a Ca

talunya, la seleccio dels estudiants que representaran les

nostres universitats a la fase espanyola de l'OIF. Des
d'aleshores s'han anat succeint les proves en diversos in
drets repartits per l'Estat espanyol: Logronyo (1997),
Ourense (1998), Castello (1999) i Granada (2000).

Va ser a I'edicio cle I'any 1999 que la Real Sociedacl

Espanola de Fisica (RSEF) em va consultar si seria pos
sible que I'SCF organitzes l'any 2001 la fase espanyola
de l'OIF. Va ser un repte per a I'SCF, i no vam gosar dir

que no. El primer que se'ns va plantejar va ser: en quina
ciutat catalana organitzem? Vam analitzar el que impli
cava aquest esdeveniment en el qual hauriem cle moure

de prop cle 130 estucliants cle segon cle batxillerat, tres

per cacla clistricte universitari i aproximadarnent unes

setanta persones addicionals, entre clelegats i correctors.

Un programa tradicional que constava d'un divendres,
sencer, dedicat a les proves dels estudiants; una nit del

clivenclres d'esbarjo dels estudiants; un clissabte consa

grat a activitats culturals; i un cliumenge declicat al lliu

rament dels premis aconseguits pels estudiants.

Tot aixo es va posar sobre la taula, en una reunio

de la Junta Directiva, i la conclusio va ser que hauriem

d'intentar organitzar-la en una ciutat com ara Girona,
Lleida 0 Tarragona. El nostre president, home de molts

contactes, va suggerir noms de fisics que viuen i treballen
a cadascuna cle les ciutats esmentades. En Francese Diaz

(Quico) de la URV va ser la primera persona amb qui ens

vam posar en contacte i, afortunadament per nosaltres,
es va deixar ensarronar.

En Quico i jo vam analitzar la situacio. La ciutat de

Tarragona reunia tots els requisits: una ciutat no gaire
gran, amb monuments pertot arreu, una bona infraes
tructura hotelera, Port Aventura ben a prop, etc. Pero

sobretot, amb una universitat jove que ens podria donal'

suport totalment, i aixi va ser.

Amb un programa provisional, ens vam desplacar a la
ciutat de Granada, seu de I'edicio de l'any 2000, on vam

prendre bona nota de tots els secrets i dificultats que ens
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podriem trobar. AHa, I'RSEF va anunciar oficialment

que I'SCF, en collaboracio amb la URV, organitzaria a

Tarragona la proxima edicio corresponent a l'any 2001,
i ens va desitjar sort.

Aquest mateix any, a mes ames d'estar embolicats en

I'organitzacio de la fase espanyola, se'ns va ocorrer des

centralitzar la celebracio de les proves i fer-les al rnateix

temps ales ciutats de Barcelona, Girona, Lleida i Tarra

gona, la qual cosa va funcionar perfectament, gracias als
nous coHaboradors que ens van ajudar ales noves seus.

Per sort, l'us del web de I'SCF (www.scf-iec.org), que

permet la inscripcio dels estudiants, la informacio sobre
les proves i la cornunicacio dels resultats, va alleugerir
la nostra feina.

Pero tornem a Tarragona ...

Santi Suriiiacli

Tarragona una bona seu olimpica
Matisant una mica el que acaba de comentar el Santi,

mes que deixar-nos ensarronar, la veritat es que ens va

fer illusio la proposta iamb decisio varn donar els pri
mers passos organitzatius de la XII Olimpiada Nacional

de Fisica. La primera tasca va ser reservar un espai de

residencia per al grup bastant nombros de joves que hi

acudiria. Rapidament se'ns va ocorrer que la Ciutat de

Repos i Vacances de Tarragona, que depen cle la Con
selleria de Treball, podria ser un lloc idoni, ja que els

seus apartaments readaptats recentment podrien satis

fer plenament les condicions perque aquests nois i noies,
engrescats amb la fisica, se sentissin cornodament hos

tatjats.

Figura 1: Foto de gxup, davant de l'Ajuntament de Tarra

gotui, dels estudiants participants en l'Olimpfada de Fisicn

Despres va venir la definicio d'un programa d'acti

vitats, el disseny i l'elaboracio dels diferents elements
de divulgacio i publicitat cle les jornades i la tasca mes

feixuga, la de trobar entitats publiques i privacles que

suportessin l'elevat pressupost que I'organitzacio de 1'0-

limpiada suposava. Despres de certes angunies d'orga
nitzacio, vam poder rebre a la familia olimpica (unes



200 persones) la tarda del 29 de marc, Al dia seguent,
es van fer les proves i, simultaniarnent, les reunions de
treball dels delegats van transcorrer amb plena normali
tat. Quan va acabar lajornada de treball, es va fer la re

cepcio a l'Ajuntament i la visita a la Tarragona romana,

que van ser dos actes que van agradar al personal i que
el van relaxar ,

i alhora van constituir el preludi de dues
activitats d 'esbarjo molt aplaudides pels participants:
la sortida golfa al port esportiu tarragoni, zona de la
marxa nocturna tarragonina, i la visita a Port Aventura
durant tota la jornada del dissabte 31 de marc.

Finalment, cal remarcar que l'acte de cloenda presi
dit pel director general d'Universitats, i 301 mateix temps,
president de 130 nostra Societat, Sr. Antoni Giro, i el
vicerector dOrdenacio Acadernica i Qualitat Univer
sitaria de 130 URV, Sr. Josep Oliveras, arnb el lliurament
de prernis, va resultar una sessio molt emotiva durant
130 qual es constata el paper rellevant de la participacio
catalana: 4t i 5e lloc de 130 classificacio general (meda
lla d 'or i representacio d 'Espanya en la fase internaci
onal que s'ha de celebrar a Turquia durant el mes de

juliol), premis ala millor resolucio d'un problema teoric
i del problema experimental. Val a dir que sis dels
nostres representants han estat felicitats pel Departa
ment d'Universitat, Recerca i Societat de la Inforrnacio
(DURSI) per les seves qualificacions obtingudes en les
proves cl'acces a la universitat.

Figura 2: Foto de grup de 1a represenzacio catalana en 1a
Ease espanyofa de 1'Olimpiada

A I'organitzacio ens ha satisfet molt que tant es

tudiants com delegats, en un nombre molt elevat, ens

hagin felicitat i enviat post riorment multiples cor

reus electronics en que s'esmentava la bona organit
zacio i l'estada molt agradable que els havia suposat
I'olimpiada tarragonina.

Com tota activitat que acaba assolint amb exit els
seus objectius, son molts els factors, les circumstancies
i tambe les voluntats que han hagut de confluir perque
l'Olimpiada arribes a bon port. En aquest moment vull

esmentar la dedicacio i ajuda del Santi Suriiiach, del
Toni Giro, sobretot en la recerca de suports economics,
de la Societat Catalana de Fisica, de 130 Universitat Ro
vira i Virgili i, per sobre de tot, del Grup de Ffsica i

CristaHografia de Materials (FiCMA) de la URV, que
no ha escatimat esforcos per tal que la XII Olimpiada
Nacional de Ffsica fos un exit; a tots, moltes gracies.

Francese Diaz

Ffsica oberta

Nove cicle de conferencies de la Societat
Catalana de Ffsica, curs 2000-2001

Quan ara fa uns deu anys vam pensar en el cicle de con

ferencies, li donarem el titol Fisica oberta pensant en

alguns objectius: haurien de servir per obrir temes de
recerca actuals, a vegades amb camps d'aplicacio imme

diata, que sovint evolucionen molt rapidament, a una

part de la poblacio (cientffics 0 no) interes ada en la

ffsica, la seva evolucio, els seus metodes de recerca, les
seves aplicacions a la vida quotidiana, els nous descobri

merits, 0 la verificacio dels postulats que ja tenen mes de
cent anys, com est a passant recentment amb els principis
de la fisica quantica. Tarnbe preteniem obrir als estu

diants de fisica de les facultats una finestra cap al rnon
no academic, cap a la ciencia que encara no esta escrita
en els llibres. I tambe obrir temes de debat i interaccio
entre nosaltres, els fisics de diferents camps i especiali
tats, 0 entre els fisics i els biolegs, els matematics, els
quimics 0 els enginyers. Em sembla que ho hem aeon

seguit, una mica. Pero si ens feu arribar els vostres

suggeriments, segur que aconseguirem un ventall molt
rnes obert! (envieu un correu electronic a scf@iec.es; in

forrnacio, http://www.scf-iec.org).
Aquests son els temes del curs passat:

Entanglement, nonlocality and quantum infor

mation, 23 d'octubre de 2000
Professor Francesco de Martini, Departament de Fisica
i Institut Nacional per la Fisica de la Materia, Univer
sitat La Sapienza, Roma

Segons els avencos recents en el camp de la inforrnacio

quantica, caldria preparar fotons en estats quantics em

brollats. La condicio d'embrollament dona lloc a feno
mens locals molt interessants, com ara la violacio de
les desigualtats de Bell, la codificacio quantica i la tele

transportacio d'estats quantics.
S 'obren, dories, noves perspectives cap a la realit

zacio de la superposicio quantica d'estats de moltes

partfcules, que van ser presentades i discutides tant amb

l'objectiu cl'avancar cap ala teletransportacio de la in
formacio quantica com en el de verificaci6 de la fisica
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